
Alting v Norsku 

Ve dnech 3. až 7. prosince 2022 se zástupci studentského spolku (Šimon Kubala, Tereza 

Gibišová a Klára Šafaříková) vydali do Oslo. Účelem našeho pobytu bylo rozšířit si povědomí 

o vedení studentských spolků ve Skandinávii, potažmo v Norsku, a jak to je například se 

založením a financováním spolku.  

První den po příletu jsme měli schůzku se studentským spolkem trass!. trass! je feministickým 

mezioborovým studentským spolkem, který vydává studentský časopis. Od jeho založení v roce 

2019 zvládli členové připravit čtyři vydání a páté bude vycházet již na jaře roku 2023. Každé 

číslo má své speciální zaměření, jako například ARBEID v čísle pátém. Přispívat do něj mohou 

nejen členové spolku, ale i další studenti na univerzitě, a to například básní, novelou nebo 

fotografií. 

Co se týče založení spolku, proces je v obou zemích dosti odlišný. Studentský spolek založený 

na Universitetet i Oslo (UiO) nespadá pod studentskou radu jako spolky na Filozofické fakultě 

UK, ale pod organizací Studentsamskipnaden (SiO), která zastřešuje nejen všechny spolky při 

UiO, ale i ubytování, stravování, školky a další. Další velice odlišnou věcí bylo financování. 

Tím, že spolek nespadá pod jednu fakultu, ale je univerzitní, získává menší podporu od 

univerzity. Z větší části je přesto dotován různými organizacemi, které se věnují feminismu 

nebo produkci novin a časopisů. Přesto jsme ale našli i spoustu společných témat, zejména 

události, které náš spolek pořádá, a schůzka tak pro nás byla v mnoha směrech velice 

obohacující. 

Další dny v Oslo jsme si zpestřili návštěvou Národního divadla a zhlédli vánoční klasiku 

Julemiddag. Musíme přiznat, že stavangerský dialekt pro nás byl ze začátku trochu oříšek, ale 

nakonec jsme si představení moc užili a doporučujeme jeho návštěvu. 

V mezičase jsme se také potkali s bývalou stážistkou norské ambasády v Praze Louise Billie 

Grønneberg-Fensbekk a se současnou stážistkou české ambasády v Oslo Editou Gabrielovou. 

Poslední den jsme se na univerzitě setkali s naší bývalou lektorkou Tone Vigrestad, která nyní 

působí na UiO, a to konkrétně na Fakultě humanitních studií, kde vyučuje norštinu jako druhý 

jazyk.  

Šlo tedy o jednoznačně povedený a inspirativní výjezd. Děkujeme mnohokrát Oddělení 

skandinavistiky za tuto možnost. 



P. S. Pokud byste se chtěli podívat, jak časopis trass! vypadá a něco si přečíst, zde je odkaz na 

online verzi nejnovějšího čísla: https://www.trasstidsskrift.no/arkiv/  

 

Šimon Kubala, Tereza Gibišová a Klára Šafaříková 
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